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خشت اول

سالي که نکوست از بهارش پيداست و بهار امسال هم به عطر وجود نازنين زهراي هستي حضرت حضور و حيا، فاطمه ي علي سلام الله 
عليها معطر است و شکوفه ها همه بوي ياس مي دهند. صفحه نسل سوم هم همواره بر دو مدار »آگاهي بخشي« و »هشدار« حرکت کرده و 
امروز نيز چند برگ از کتاب زندگاني دردانه آفرينش را براي شما بازخواني مي کند که هم جبران برخي مجالس عزاداري صرفا »هيجاني 
و احساس��ي« باش��د و هم تکمله اي براي س��وگواري شما. به هر حال امس��ال، سال حضرت زهراست و نبايد ذکر فضائل و سيره ايشان به 
همين فروردين منتهي شود. او مادر همه ما شيعيان است.                                                                                 تحريريه نسل سوم

ذره های خاطرات، از خاطرم می رفتند و صاحب موی س��پید به س��وی 
خاک شدن می رفت.

حتی یادگارهای او نیز محو می شدند...و خاطره هایش...که یادبودش بودند.
می دانم که تو...ای مهربان بزرگوار، برایم فراموشی را آفریده ای تا بتوانم 
زندگی کنم و هر لحظه، یاد داغ عزیزی، مرا از خود بیخود نکند...اما...مبادا 

روزی »تو« را فراموش کنم.
* از مفهوم سوره بقره، آیه های 284 و 285

شبهای نبودنت
یک شب که هوای سرد بیرون، بدجوری از حاشیه پنجره ها به درون اتاق 
می وزید، یادت کردم. صدای زوزه باد و سکوت، استخوان هایم را می لرزاند.
ترسیده بودم. صدای تلفن نمی آمد. برق رفته بود و آدم ها، خواب بودند.

فهمیدم که جز من و تو، کسی نیست.
فهمیدم که جز من و تو، کس��ی نیس��ت اما انگار دیگران - وقتی تو 
بودی - دیده نمی شدند. احساس حضورشان، شادابم نمی کرد و نبودن 
ش��ان، مرا می ترساند. شبی که با حضور تو باشد، ارزشمند است...و 

شب هایی که بی حضورت می گذرند سرد، تاریک و بی ارزش اند.
بودن ات، آرامم می کند و نبودنت، مرا می ترساند. گویا دلبسته ات مانده ام!
حالا، شب هایی که بی حضورت می گذرند، به روز تلخی دیگر می رسد. 
ش��ب هایی که نیستی، بی فایده اند. ش��ب هایی که نیستی، دیگران نیز 

نیستند...هستند اما حضورشان احساس نمی شود.
شب هایی که یادم می کنی، به روزهایی روشن، گرم و آرام بخش می رسند.

...و تو، ای مهربان بزرگوار! می دانم که بیش از دیگران یاد منی.
* از مفهوم سوره قدر 

بعض��ي کتاب ها هس��تند که باید آدم آنه��ا را در خلوت و با صداي 
دلش بخواند تا در کنج دنج قلب آدمي جا خوش کند، چرا که فقط 
صف واژه هاي کنار هم نشس��ته نیستند، چراغ راه و تابلوهاي راهنماي 
جاده زندگي آدم هستند. »جاده خدا« که قطعاتی از متون ادبی � معنوی 
سیدمحمد سادات اخوی است، از همین کتاب هاست؛ قطعاتی که تفاسیری 
خواندنی و ادبی از مضامین آیات قرآنی است. سادات اخوی درباره کتاب 
می گوید: کوش��یدم قطعات این اثر را با نگاه کاملا صمیمی و نزدیک به 
خداوند به رش��ته تحریر درآورم. همواره حضور صمیمی او را احس��اس 
می کردم و او را خویشاوندی می دانستم که از رگ گردن به ما نزدیک تر 
است، گرچه هنوز نتوانسته ام به معرفت این جمله قرآنی برسم. عناوین، 
درگاه ورود مخاطب��ان به محت��وای مطالب اند. گاهی این درگاه زیباتر از 
فضای درونی و گاهی نامتناسب با محتوا می شود. دو بخش از این کتاب 

خواندنی را در ادامه بخوانید:
خاک شدن صاحب موی سپید

آن روز م��دام زانوهایم می لرزیدند و اش��کهایم بی اختیار می چکیدند. 
جوی زلال اشک، روی گونه های خشک و خسته ام جاری می شدند و 
انگار بر غباری که چهره ام را پوشانده بود، نقش شفاف رود می کشیدند. 
قبرهای یکجور و یک ش��کل، کنار هم خوابیده و منتظر آدم های در راه 
بودند. و کسی که موی سپیدش گواه خاطره ها بود، آرام و خاموش، یکی 
از قبرها را انتخاب کرده بود. می دانستم که تحمل دوری اش را نخواهم 
داشت. می دانستم که داغ تازه با همه زخم های پیشین، متفاوت است 

و یقین داشتم که خواهم شکست.
ماه بعد، هنوز زنده بودم. هنوز زنده بودم و چرخ زندگی بر مدار پیشین 

می رفت. فراموش کرده بودم.
هیچ چیز از یادم نرفته بود اما نمی توانس��تم همه چیز را به یاد آورم. 

ويتامینه 

 شبیه قطره بارانی که آهن را نمی فهمد
 دلم فرق رفیق و فرق دشمن را نمی فهمد
 نگاهی شیشه ای دارم به سنگ مردمک هايت
 الفبای دلت معنای »نشکن!« را نمی فهمد
 هزاران بار ديگر هم بگويی: »دوستت دارم«
 کسی معنای اين حرف مبرهن را نمی فهمد
 من ابراهیم عشقم، مردم اسماعیل دلهاشان
 محبت مانده شمشیری که گردن را نمی فهمد
 چراغ چشمهايت را برايم پست کن ديگر
 نگاهم فرق شب با روز روشن را نمی فهمد
 دلم خون است تا حدی که وقتی از تو می گويم
 فقط يک روح سرشارم که اين تن را نمی فهمد
 برای خويش دنیايی شبیه آرزو دارم
کسی من را نمی فهمد... کسی من را نمی فهمد
  نجمه زارع

بوی بارون

طنز سوم

ساعت 25
دخت��رم، دنیایی که تو در آن زندگی می کنی دنیای هنرپیش��گی  و 
موسیقی است. نیمه شب، آن هنگام که از سالن پرشکوه تئاتر بیرون 
می آیی، آن ستایشگران ثروتمند را فراموش کن. ولی حال آن راننده 
تاکس��ی را که تو را به منزل می رس��اند بپرس. حال زنش را بپرس و 
...دخت��رم، گاه و بی گاه با مترو و اتوبوس ش��هر را بگرد. مردم را نگاه 
کن. زنان بیوه و یتیم را بش��ناس و دس��ت کم روزی یک بار بگو: من 
هم از آنها هستم. تو واقعا یکی از آنها هستی. هنر قبل از آنکه دو بال 
پرواز به انسان بدهد، اغلب دو پای او را می شکند. وقتی به مرحله ای 
رس��یدی که خود را برتر از تماش��اگران خویش دیدی، همان لحظه، 
تئاتر را ترک کن و با تاکسی خود را به حومه پاریس برسان. من آنجا 
را خوب می شناسم. آنجا بازیگران مانند خویش را خواهی دید که از 
قرن ه��ا پیش، زیباتر از ت��و، چالاک تر از تو و مغرورتر از تو هنرنمایی 
می کنند. اما در آنجا از نور خیره کننده نورافکن های تئاتر »شانزلیزه« 
خبری نیست. نورافکن کولی ها تنها نور ماه است. نگاه کن، آیا بهتر از 

تو هنرنمایی نمی کنند؟ اعتراف کن. 
همیش��ه کسی هس��ت که بهتر از تو هنرنمایی کند و این را بدان که 
هرگز در خانواده »چارلی چاپلین« کس��ی آن قدر گس��تاخ نبوده که 
یک کالس��که ران یا یک گدای کنار رود س��ن یا کولی هنرمند حومه 

پاریس را ناسزایی بگوید...
دخت��رم جرالدین، چکی س��فید برای تو فرس��تاده ام که هرچه دلت 
می خواهد بگیری و خرج کنی. ولی هر وقت خواستی دو فرانک خرج 
کنی، با خود بگو، سومین فرانک از آن من نیست. این برای یک فرد 
فقیر گمنام اس��ت که امشب به یک فرانک احتیاج دارد. جست وجو 
لازم نیست. این نیازمندان گمنام را اگر بخواهی همه جا خواهی یافت. 
اگر از پول و س��که برای تو حرف می زنم برای آن اس��ت که از نیروی 
فریب و افسون پول، این فرزند شیطان، خوب آگاهم...من زمانی دراز در 
سیرک زیسته ام و همیشه و هر لحظه برای بندبازان  بر روی ریسمانی 
بس نازک و لرزنده، نگران بوده ام. اما دخترم این حقیقت را بگویم که 
مردم بر روی زمین استوار و گسترده، بیشتر از بندبازان سقوط می کنند!
 بخشی از وصیت نامه چارلز چاپلین به دخترش

نامگ��ذاري امس��ال از چند جهت قابل تامل اس��ت که ش��اید 
مهمترین آن استفاده از کلمه »حماسه« در عنوان سال است. به هر 
حال وضعیت اقتصادي و سیاسي کشور طوري نیست که بگوییم با 
حرکت هاي بخشنامه اي و دولتي مي توان به تحول و یا بهبود اوضاع 
امیدوار بود. در واقع سال 91 نشان داد که سیاست و اقتصاد در کشور 
ما دچار هجوم موریانه هاي خاموشي شده که اخلاق و عدالت را نشانه 
رفته اند، اتفاقات تلخ سیاس��ي،  شلختگي هاي اقتصادي و اختلاس 

هاي وحشتناک، همه و همه نشان دهنده یک بیماري پنهان بود که 
ناگهان خود را نشان داد و با نزدیک شدن به انتخابات و رقابت هاي 
انتخاباتي، احتمال عودکردن این بیماري بیش از گذشته وجود دارد 
بویژه که برخي فشارهاي خارجي و کش و قوس هاي مذاکرات بین 
المللي نیز بر این ماجرا سایه افکنده است. حالا و با توجه به تجربه 

هاي قبل و بعد از انقلاب بویژه در تنگناها و فصول حساس انقلاب،  
این بیماري تنها یک مرهم دارد؛ حضور مردم. 

واضح است که خلق حماسه اصولا با »مردم« معنا مي یابد و در 
یک حکومت مردم س��الار ، این مردم هستند که مي توانند حماسه 
خلق کنند نه چهره ها و احزاب و مسئولان رسمي. اقتصاد، به عنوان 
دومین مس��اله کشور در سال جدید، به نام سال اضافه شده؛ مساله 
اي که با وجود همه هماهنگي ها و فعالیت هاي قواي سه گانه امروز 
اصلي ترین مساله و مشکل مردم در کشور است؛ مشکلي که بدون 
تردید مي تواند تبعات بدتري در آینده کش��ور به ویژه خطر نسل و 

پیرشدن جامعه ایراني داشته باشد. 
از س��وي دیگر اس��تفاده از عنوان »حماسه« به معناي نیاز به 
حرکت انقلابي نیز هست، به هر حال همه مي دانیم که »حماسه« 
هرگز دولتي ش��کل نمي گیرد، حتي اگ��ر دولت ها و مدیران دولتي 
همه تلاش خود را نیز مصروف خلق حماسه کنند، بدون خواست و 
حضور مردم، هیچ حماس��ه اي شکل نمي گیرد. ضمن اینکه رهبري 
انقلاب در س��ال گذشته در حساس ترین شرایط کشور خود را یک 
»انقلابي« نامید که این پالس هوشمندانه اي است براي مسئولان که 
بدانند باید انقلابي باشند و رفتار انقلابي داشته باشند نه عافیت طلب 

حسابگري که با تقویم سیاسي کار خود را پیش مي برد! 
بالاخره باید حواس��مان باش��د که تک تک آحاد مردم در 
شکل گیري حماسه هاي امسال نقش دارند و دست بر قضا دولت، 
دستگاه هاي دولتي و کلا مسئولان تنها در کمرنگ و پررنگ شدن این 
حماسه ایفاي نقش مي کنند. اگرچه یک انقلابي هرگز با حواشي، متن 
را رها نمي کند. همان طور که در 34 سال گذشته انقلاب عزیزمان، 
»مردم« نقش اصلي را در تمام فصول تاریخي کش��ور ایفا کرده اند، 
امسال نیز چه در زمینه سیاست که مشکلات عدیده اي از جمله 
»بي اخلاقي و انحراف و فریب« در فضاي سیاس��ي  کش��ور دیده 
مي ش��ود و چه در حوزه اقتص��اد که مصائبي چون »رانت خواري، 
سوء استفاده هاي ش��به قانوني و ناتواني هاي مدیریتي« به شکل 
واضحي عیان شده، این مردم هستند که مي توانند هم مشکلات 
را کاهش دهند و هم با ایفاي درست نقش خود، اقلیت ها و البته 
بدخواه��ان داخلي و خارجي را از توهم توطئه و یا حضور نفوذي 
خود در بین ارکان حکومت، ناامید کنند. پس امس��ال سال مردم 
است و در میان مردم، نسل ما شاید تعیین کننده ترین قشر باشد 

در نتیجه امسال سال من و توست، حواست را جمع کن!
 محسن حدادي

حماسه براي کیست؟

هدف اصلي خلقت 
مس��اله ای��ن اس��ت که فلس��فه 
آفرینش، رسیدن فیض و رحمت 
کامل به موجودات اس��ت. و تنها 
انس��ان کامل است که شایستگی 
دریافت کامل ترین فیض الهی را 
دارد. از آن جایی که وجود مقدس 
حضرت زهرا)س( س��ر چش��مه و 
منشأ وجود یازده امام معصوم )ع( 
است، در حدیث قدسی »لولاک لما 
خلقت الأفلاک« محور قرار گرفته 
است، یعنی اگر فاطمه )س( نبود، 
هدف از خلقت که وجود انس��ان 
کامل و خلیفه و حجت الهی روی 
زمین تا ابد است، حاصل نمی شد 
و این ب��ه معنی برت��ری حضرت 
زهرا )س( از پیامبر اعظم)ص( و... 
نیست. به این معنی است که ادامه 
نور مقدس معصومان، به وس��یله 

حضرت زهرا است.
پ��س چون فاطمه واس��طه فیض 
ی��ازده ن��ور ولایت و امامت اس��ت، 
خ��دا خطاب به حضرت محمد )ص 
( فرمود: »اگر فاطمه نبود، ش��ما 
را خلق نم��ی کردم« زیرا اگر این 
نور مقدس پیامبر از طریق فاطمه 
ادامه پیدا کرده و تا قیام قیامت بر 
قرار و ثابت اس��ت، به واسطه نور 
حضرت فاطمه است. اگرچه مقام 
انسان کاملی فاطمه بسیار بالاست 
ام��ا از این حدیث اس��تنباط نمی 
ش��ود که پس او از پیامبر بالاتر 
است. می خواهد منشأ استمرار 
انسان کامل را که یک زن کامل 
اس��ت معرفی کن��د. یعنی این 
منشأ است. قرآن می گوید کوثر 
است. کوثر یعنی منشأ تمام خیر 

و برکت که انسان کامل است.
سیاست و دختر پیامبر )ص(

دانس��تن نکاتي از س��یره سیاسی 
روزهاي  در  زه��را)س(  حض��رت 
سیاست زده کشور بد نیست، به هر 
حال در حال حاضر همه احساس 
تکلیف کرده ان��د و قدم در رقابت 
انتخاباتي گذاشتند؛ سیره سیاسي 
حضرت که جزئي از سیره اخلاقي 
ایش��ان است، مبنا و مبدائي دارد؛ 
حضرت در اعتراض نسبت به نوع 

چند جرعه از سرچشمه

نگاه و انتخاب جامعه )در مس��أله 
خلافت( به مردم گوش��زد کردند 
ک��ه اگر ش��کاف و انحرافی که در 
جامع��ه به وج��ود آم��ده جبران 
نش��ود، عواقبش دامنگیر اس��لام 
و مس��لمین خواه��د ش��د. یعنی 
حضرت زهرا)س( معتقد بودند که 
اگر جامعه اسلامی این مسؤولیت 
را از روی دوش خود بردارد، فقط 
مرتکب خطای سیاسی و اجتماعی 
نش��ده، بلکه به خاط��ر انجام این 
حرکت نامعقول نسل های بعدی 
نیز گرفتار خواهند شد. در واقع، آن 
حضرت به امت اسلامی آموختند 
که س��لامت جامعه باید برایشان 

بیش از مس��ایل شخصی اهمیت 
داش��ته باش��د و انحراف را باید با 
قاطعیت از رون��د حرکتي جامعه 
گرف��ت. اگ��ر حضرت زه��را)س( 
چنین بحثی را مطرح نمی کردند، 
دیگ��ران ب��ه هیچ وج��ه جرأت و 
جسارت پرداختن به این قضیه را 
پس از رس��ول الله)ص( نداشتند. 
وقتی فاطمه زهرا)س( این دریچه 
جدید را برای فهم مسایل اجتماع 
گشودند، اصحاب پیامبر)ص( مانند 
عمار یاسر و ابوذر غفاری و همسر 
ایش��ان ام س��لمه نیز به تأسی از 
دختر رسول خدا)ص( به حمایت 
از عل��ی)ع( برخاس��تند. در واقع 

حضرت زه��را)س( کانون هدایت 
و روشنگری نسلهای بعد شدند و 
اگر عمر گرانبارشان دوام بیشتری 
می یافت، شاید نمی توانستند حق 
امیرالمؤمنین)ع( را نادیده بگیرند، 
زیرا خشم و رضایت آن بزرگوار به 
عنوان تنها یادگار پیامبر)ص( مورد 
توجه جامعه بود. البته با وجود این، 
هیچ گاه آن حضرت از میراث دختر 
پیامبر بودن خود استفاده نکردند 
و همیشه می فرمودند: من فاطمه 
هس��تم که دارم سخن می گویم، 
زیرا پیامبر)ص( به ایشان سفارش 
ک��رده بودن��د: تو فق��ط از طریق 

اعمال و ک��ردارت می توانی خود 
را در جامع��ه نش��ان دهی؛ یعنی 
نس��بت داش��تن با من نباید هیچ 
نقشی در زندگی و پیشبرد امورت 
داشته باشد و آن حضرت نیز ثابت 
کردند که ابعاد شخصیت علمی و 
دینی ایش��ان جدا از دختر پیامبر 
بودنش��ان اس��ت. که این مسأله، 
درس��ی برای جامعه آن روز بویژه 

فرزندان خلفا بود.
خیر زياد براي جامعه

حضرت زهرا)س(، کوثر اس��ت و 
کوثر یعنی خی��ر کثیر. الف و لام 
که بر سر آن می آید به این معنی 
اس��ت که این خی��ر کثیر نه فقط 
در یک زمینه بلکه در زمینه های 
مختلف اس��ت؛ نقشی که حضرت 
زه��را)س( در ارتباط با تبیین راه 
اهل بیت)ع( داشتند یک خیر کثیر 
تمام نشدنی است؛ همچنین نقشی 
که این بانوی بزرگ جهان اسلام در 
حفظ کیان امت اسلامی و داشتن 
یک نگاه ویژه به جامعه اس��لامی 
داشتند، یک نقش پویای ماندگار و 
بالیده در طول تاریخ است، اگر چه 
ما برای شناخت این نقش و فقدان 
تحلیل های درس��ت درب��اره این 
شخصیت، در فقر به سر می بریم. 
براي مثال آنچه حضرت در خطبه 
فدکیه بیان داشتند، سخنانی نبود 
که برای جمع  آوری و نوش��تن آن 
س��اعت ها زمان صرف کنند، بلکه 
به صورت بداه��ه بیان گردید که 
نش��ان دهنده بخش��ی از علم بی کران 

حضرت صدیقه کبری)س( است.
یا حضور ایشان در مسجد النبی )ص( 

خاک س��پرده نشده است که باند 
سقیفه  فتنه ای بزرگ  آفریده است 
و هنوز آیات قرآن، موجود و روشن 
و درخشان و در یادهاست که آن 
را پشت سر انداخته و از محکمات 
وحی و دین روی برگردانده اند و به 
این زودی، در میان امت و شریعت، 
راه رجعت به جاهلیت گش��وده اند 
و خود از پیش��گامان آن شده اند. 
به کجا چنین شتابان؟ ارغبهً عنه 

ترُیدون؟ ام بغیره تحَکمون؟«
بازهم تازیانه ای دیگر، بر آن گروه 
غفلت زده و خواب آلود و مست قدرت 
و مغرور ریاس��ت فرود می آورد که 
پژواک آن هنوز هم در رواق تاریخ 
باقی است و این گونه ادامه می دهد:

چ��ه زود در پی فتنه ه��ا رفتید و 
آتش افروختید و ندای شیطان را 
لبیگ گفتید، فروغ دین را خاموش 
و سنت نبی را رها کردید و پنهانی 
ب��ه توطئه نشس��تید و در خلوت 
و جلوت و نهان و آش��کار، بر ضد 
خاندان رسول نقش��ه کشیدید و 
خنجر برآوردید و تیغ نشان دادید 
و پنداش��تید که ما ارث نمی بریم! 
این چ��ه جاهلیتی اس��ت که در 
پ��ی آنید؟ مگر نه اینکه من دختر 
پیامبرم؟ آه! ای مسلمانان، چرا باید 
از ارث خویش محروم ش��وم؟ ای 
پسر ابوقحافه! آیا در قرآن آمده که 
تو از پدرت ارث ببری و من وارث 
پدرم نباشم؟ چه دروغ روشنی! آیا 
به عمد، کتاب خدا را پشت گوش 
انداخته ای��د؟ مگر قرآن نمی گوید 
ک��ه »س��لیمان« از »داود« ارث 
برد؟ مگر قرآن، »یحیی« را وارث 
»زکریا« معرفی نکرده است؟ مگر 
آیات قرآن از ارث خویش��اوندان و 
دختر و پسر سخن نمی گوید؟ این 
چه پنداری است که من سهمی از 
ارث پ��درم ندارم؟ آیا من دختر او 
نیستم، که هستم! آیا درباره شما 
آی��ه ای ویژه آمده که مرا اس��تثنا 
کرده اس��ت؟ آیا من و پدرم بر دو 
آئین جداییم که از هم ارث نبریم؟ 
یا آنکه شما قرآن شناس تر از پدرم و 
پسرعمویم هستید؟ پس ای ابوبکر! 
بگیر و بب��ر، ف��ردای قیامتی هم 
هس��ت؛ روزی که داور، خداست و 
دادخواه، پیامبر و آن روز، پشیمانی 
س��ودی نخواهد داشت و خواهی 
دید که تازیان��ه عذاب الهی برچه 

کسی فرود خواهد آمد!
پ��س از این س��خنان، که چونان 
پتکی بر فرق خلافت غصب فرود 
می آید، نگاه س��نگین و ملامت بار 
فاطمی بر انصار دوخته می ش��ود. 
ب��ر آنان که بازوی آئی��ن و دامان 
دین بودند و س��وابقی درخشان و 
افتخاراتی نمایان داش��تند، اما در 
برابر مظلومیت دختر پیامبر، مهر 
خموش��ی بر لب زدند و به خانه ها 
خزیدن��د و رحل��ت حبیب خدا را 

بهانه سکوت و سکون ساختند...
دست دل و حضرت دوست

یکی از مهم ترین امور زندگی یک 
مؤمن ارتباط با خدا از طریق دعا و 
نیایش است. در زندگی اولیاء خدا 
دعا جایگاه اساس��ی و ویژه دارد و 

بخش مهمی از بهترین اوقات آنها 
اختص��اص به دع��ا و نیایش دارد. 
البته زمان دعاکردن هم مهم است؛ 
اولیاء خ��دا مترصد اوقات بودند و 
بهترین زمانها را برای دعا انتخاب 
می کردن��د. حض��رت م��ادر)س( 
می فرماید: از پیامبر صلی اللهَّه علیه 
و آله شنیدم، در روز جمعه ساعتی 
است که هیچ مسلمانی مراقب آن 
نبوده که حاجت خیری از خدای 
عزوجل بخواهد مگر آنکه حاجت 
او را برآورده س��اخته است. عرض 
)ص( آن چه  کردم ی��ا رس��ول اللهَّه
ساعتی است؟ فرمود: آن هنگامی 
است که نصف قرص خورشید در 

موقع غروب پنهان شود. 
در بین ادعی��ه وارده در کتب دعا 
به دعاهائ��ی برخورد می کنیم که 
با تمس��ک به بعضی از اس��ماء و 
صفات خدا قلعه ای معنوی و حصن 
حصی��ن در برابر ح��وادث و آفات 
برای انسان فراهم می کنند اینگونه 
دعاها معروف به حرز می باش��ند. 
معمولا همه ائمه و پیشوایان دینی 
دارای حرزهای مخصوص می باشند 
از جمله حرز حضرت زهرا)س( این

عبارات از این دعاست:
بسم اللهَّه الرحمن الرحیم یا حی یا 
قیوم برحمتک استغیث فأغثنی و 
لا تکلنی الی نفسی طرفه عین ابدا 
و اصلح لی شأنی کله...اللَّههم بحقِّ 
العرش و من علاه، و بحقِّ الوحی و 
من اوحاه، و بحقِّ النَّهبی و من نبَّهاه، 
و بحقِّ البیت و من بناه، یا س��امع 
کلِّ صوتٍ، یا جام��ع کُلِّ فوتٍ، یا 
باری ءَ النُّفوس بعدالمَوت، صلِّ علی 
��دٍ و اهل بیته، و اتنا و جمیع  محمَّه
المؤمنین والمؤمنات فی مش��ارق 
الارض و مغاربها، فرجاً من عندک 
عاجلًا، بشهادة ان لا اله الا اللهَّه و انََّه

محمداً عبدک و رس��ولک)ص(، 
اهرین،  الطَّه یبی��ن  الطَّه وعلیذریَّهته 

وسَلَّهمَ تسلیماً کثیراً.
نماز مخصوص حضرت 

و از جمله نمازهاي وارد شده، نماز 
حض��رت زهرا)س( اس��ت. روایت 
ش��ده که حض��رت فاطمه )ع( دو 
رکعت نماز به ج��ا مي آوردند که 
جبرئیل امین به ایش��ان آموزش 
داده ب��ود؛ در رکع��ت اول بعد از 
س��وره  حمد صد مرتبه سوره  قدر 
و در رکع��ت دوم بعد از حمد صد 
مرتبه س��وره  توحی��د می خواند و 
چون س��لام می گفت ای��ن دعا را 
می خواند: سبحان ذی العز الشامخ 
المنیف، سبحان ذی الجلال الباذخ 
العظیم، سبحان ذی الملک الفاخر 

القدیم، سبحان من لبس البهجه
والجمال، سبحان من تردی بالنور 
والوقار، سبحان من یری اثر النمل 
فی الصفا، س��بحان من یری وقع 
الطیر فی الهواء...و روایت هس��ت 
که بعد از این نماز تسبیح مشهور 
حضرت فاطمه)س( را که بعد از هر 
نماز خوانده می شود بخواند و بعد 
از آن صد مرتبه صلوات بر محمد 

و آل محمد بفرستد. 

و خطبه خوان��ی ش��ان، حض��رت 
زهرا)س( در ای��ن خطبه، معارف 
اس��لامی را بی��ان کردند و چراکه 
زمان ش��ناس بودن��د و زمانی که 
دیدند که حفظ دین و ارزش های 
اسلامی نیاز به خطبه خواندن دارد،  
ای��ن کار را ب��ه بهترین نحو انجام 
دادند. اگر این خطبه نبود،  ش��اید 
کس��ی امیرالمؤمنی��ن و اهل بیت 
)علیهم السلام( و حتی حضرت ولی 

عصر)عج( را نمی شناخت.
مرکز نور تا قیامت

خیلي ه��ا در ط��ول تاریخ س��عي 
کردند خورش��ید پرف��روغ وجود 
نازنی��ن حض��رت زه��را)س( را از 
مردم بگیرند، خیلی ها سعی کردند 
آن را پوشیده بدارند و انکار کنند، 
اما نتوانستند؛ »والَلهّ متمّ نوره و لو 
کره الکافرون«. حالا که این منبع 
نوراني در دسترس ماست، ما هم 
باید خودم��ان را به این مرکز نور 
نزدیک کنیم؛ و نزدیک ش��دن به 
مرک��ز ن��ور، لازم��ه و خاصیتش، 
نورانی شدن است. باید با عمل، و 
نه با محبت خالی، نورانی بشویم؛ 
عملی که هم��ان محبت و همان 
ولای��ت و همان ایمان، آن را به ما 

املاء می کند و از ما می خواهد.
با این عمل، باید جزو این خاندان 
و وابس��ته به این خاندان بشویم. 
این طور نیس��ت که قنبرِ درِ خانه  
علی )ع( ش��دن، کار آسانی باشد. 
این گونه نیس��ت که »سلمان منّا 
اهل البیت« شدن، کار آسانی باشد.

ما ش��یعیان اهل بی��ت)ع(، از آن 
بزرگ��واران توقع داری��م که ما را 
جزو خودشان و از حاشیه نشینان 
ز  »ف��لان  بدانن��د؛  خودش��ان 
گوشه نشینان خاک درگه ماست«. 
دلم��ان می خواهد ک��ه اهل بیت 
درب��اره  ما این ط��ور قضاوت کنند 
اما این آس��ان نیست؛ این فقط با 
ادعا به دست نمی آید؛ این، عمل و 
گذش��ت و ایثار و تشبه و تخلق به 

اخلاق آنان را لازم دارد.
گوشه اي ازحماسه حضرت در خطبه 
بي نظیر خود که هنوز در محکمه 
تاریخ مي درخشد و پاسخي برایش 
نیست، بعد از حمد خداي حکیم 
و معرفي خود و همسرش، نیشتر 
ب��ر زخ��م چرکین��ی می زند که 
انباش��ته از حس��دها و دشمنی ها 
و نامردی هاست و صفحه دیگری 
از ای��ن کت��اب را می گش��اید، در 
سطر س��طر این صفحه، واژه های 
دوروی��ی، نف��اق، سس��ت عهدی، 
دین گریزی، گستاخی، یاوه گویی، 
شیطان پرس��تی، هوس مح��وری، 
قدرت طلبی و دنیاخواهی به چشم 
این صفحات  می خورد. حض��رت 
تیره و خطوط مغشوش را در برابر 
نگاه ها و چشمانشان می نهد، تا به 
وضوح ببینند که این عهدشکنی 
و لبیک گوی��ی به ندای ش��یطان 
و زیرپ��ا نهادن وصیت رس��ول و 
ورود ب��ه منطقه ممن��وع و حریم 
محت��رم، زمانی اس��ت ک��ه هنوز 
زخم ه��ا التیام نیافته، اش��ک های 
فراق پ��در نخش��کیده، پیامبر به 

هر وقت در يخچال رو باز می کنیم خالیه ها، ولي اگه بخوايم يه 
قابلمه کوچیک تو يخچال جا بديم

بايد يه ساعت پازل حل کنیم تا بتونیم جاش بديم!
*

تو ايران فقط وقتی آرايش عروس را قبول دارند 
که ديگر حتی مادرش هم او را نشناسد!

*
همیشه می گويند شکست مقدمه پیروزی است، نمی دانم 

پس من کی از دور مقدماتی صعود می کنم؟!
*

دقت کرديد وقتی دکتر مي رين، مريض قبل شما ٣ ساعت 
تو اتاق دکتره ولی وقتی نوبت شما می شه دو ثانیه معاينه می شین 

و میايین بیرون!؟
*

دو قطره آب که به هم نزديک شوند، تشکیل يک قطره 
بزرگ تر مي دهند

اما دوتکه سنگ هیچ گاه با هم يکی نمی شوند!

اس ام اس

قاب سوم

بازهم شهرداري مشهد، بازهم جوان هاي خلاقي که بهار را براي زائران میلیوني و بي نظیر حضرت رضا)ع(آراستند. اگرچه شهرداري تهران 
امسال خواسته بود شبیه اين زيباسازي ها را در پايتخت اجرا کند اما کار بچه هاي مشهد چیز ديگري است و خیلي دلچسب؛ هم هنر است و هم 

عشق، هم معنويت دارد و هم نگاه خلاق ايراني. خدا قوت جوان هاي خوش ذوق مشهدي. 

قطعاتي درباره 
سیره سیاسی – اجتماعي بانوي بانوان عالم

اين متن يک برنامه تلويزيونی است که زياد شبیه آن را می بینیم. 
مجری: مهمان امش��ب برنامه »بزن دنده دو« یک بازیگر دوست داشتنی، 
حرفه ای و با اخلاق و محبوبه که خیلی از شما اس ام اس زدید و خواستید 
که در برنامه با او گفت وگو کنیم! آقای فرید سوهان منش! فرید جان با 

مردم سلام و علیکی کن تا بیشتر با هم گپ بزنیم.
فرید: من هم سلام عرض می کنم و عذرخواهی به خاطر صدام چون الان 
از س��ر صحنه میام و لوکیش��ن ما کمی هواش سرد بوده گویا کمی سرما 

خوردم و مردم عزیز باید این صدا رو تحمل کنن.
مجری: باید این رو بگم که فرید سر فیلمبرداری بود و فقط به خاطر برنامه 
»بزن دنده دو« اومد و تا نیم ساعت دیگه هم باید برگرده. مرسی که اومدی.

فرید: من متعلق به مردم هستم و وظیفه مو انجام دادم.
- آقا از سريال »ديزی بزن روشن شی« چه خبر؟ گويا مردم خیلی 
ازش اس�تقبال کردن و اين روزها نقل محافل شده؟ اصلا چی شد 

که به اين سريال اومدی؟ گويا اولین سريالت بود؟
- اولی که نبود قبل از اون هم من کلی سریال رو رد کرده بودم. می دونید 
که فیلمنامه ها در کشور ما زیاد دلچسب نیست و من اول باید از سناریو 
خوش��م بیاد. البته نقش تهیه کننده رو نمی ش��ه انکار کرد که واقعا من 

مدیون ایشون هستم.
- نقش شما خیلی کوتاه بود و زود تموم شد...

- من اعتقادی به کمی و زیادی ندارم، مهم بازی خوبه. من برای نقش��م 
خیلی وقت گذاشتم و نتیجه اش رو هم دیدم، همه از کار راضی هستند. 
به هر حال نقش من باعث می شه تا نقش های اصلی بهتر دیده بشه اگر 

من خوب نباشم آنها هم خوب نخواهند بود.
- فريد گويا مهندسی آبیاري خوندی، خب چطور از دنیای بازيگری 

سر در اوردی؟
- ببین من اصلا اعتقادی ندارم که در هنر، تحصیلات آکادمیک مهمه. مارلون 
براندو هم بازیگری نخونده بوده، آل پاچینو هم همین طور. منم خب همین 
طور. اتفاقا خیلی از کسانی که فارغ التحصیل بازیگری هستند، اصلا الفبای 
بازیگری را هم بلد نیستند. من نمی خوام اسم ببرم ولی زیادند کسانی که 
الان فارغ التحصیل این رشته هستند و بیکارند و اصلا به اونا فیلمنامه ای 

پیشنهاد نمی شه...من بعد از این سریال حدود 27 تا سناریو گرفتم.
- اهل مطالعه هستی؟

- زیاد. من معتقدم بازیگری که اهل مطالعه نباشه اصلا بازیگر نیست. من 
هم به خاطر شغلم خیلی مطالعه می کنم.

- بیشتر چی می خونی؟ رمان، داستان، علمی ...
- من همه چی می خونم و معتقدم یک بازیگر اصلا نباید خودشو محدود به 
یک حوزه خاص بکنه، چون قرار نیست فقط یک نقش خاص رو بازی کنه.

- آخرين کتابی که خوندی اسمش چی بوده؟
- الان خاطرم نیست. چون من همیشه چند تا کتاب رو با هم می خونم. 
ولی کتاب های ترجمه ای رو بیش��تر دوس��ت دارم. متاسفانه ما نویسنده 

خوب زیاد نداریم و کتاب خوب هم زیاد تولید نمی شه.
- ب�ه نکته خیلی مهمی اش�اره کردی فريد. واقعا مش�کل اصلی 
س�ناريو نويسی در کش�ور هم به همین موضوع بر می گرده. خب 

الان چه می کنی؟
- الان که درگیر یک پروژه جدید هستم.

- نقش منفی يا مثبت؟
- ببین من معتقدم اینها اصلا مهم نیس��ت و مهم خود نقش��ه. بازیگر اگر 
بازیگر باشه باید از پس هر نقشی بر بیاد. توی این پروژه من نقشم خیلی 

حساسه و حسی است. من نقش یه دیوار رو بازی می کنم که مردم در طول 
روز به اون تکیه می کنن و یادگاری هایی روش می نویسن.

- پس نقش اصلی رو داری؟
- ببین من معتقدم نقش اصلی و فرعی اصلا مهم نیس. مهم بازیگره. من 
باید یه بازی زیرپوستی و خوب ارائه کنم. البته در این کار اساتیدی چون 
استاد انتظامی، پرستویی، و... هم حضور دارند که خیلی خوب با من ارتباط 

برقرار کردند و نقش رو با هم خوب از کار در اوردیم.
- ش�ما از اون دس�ته بازيگرانی هس�تید که با عینک آفتابی بین 

مردم ظاهر می شین؟
- خ��ب ب��ه هر حال هنرمند هم نیاز به حری��م خصوصی داره. من گاهی 
اوقات یک شام راحت در یک رستوران نمی تونم بخورم. البته مردم لطف 
دارند و من متعلق به مردم هستم ولی به هر حال همیشه هم نمی تونیم 
درخدمت اونها باشیم و باهاشون عکس بگیریم و امضا بدیم...من هم به 
زندگی عادی نیاز دارم و گاهی خس��ته می ش��م از این همه ازدحام و با 

دست نشون دادن ها و ...بعله مجبور می شم که عینک بزنم.
- اهل ورزش هستی؟

- زیاد. ببین من معتقدم بازیگری که ورزشکار نباشه اصلا بازیگر نیست. 
خود من چند تا رش��ته ورزش��ی رو در حد قهرمانی دنبال کردم که اجازه 
بدین اس��م نبرم که حرف در نیاد که فلانی داره ...خلاصه که بازیگر باید 

اهل ورزش باشه.
- آخرين فیلمی که توی سینما ديدی و لذت بردی چی بود؟

- ببین متاس��فانه سینمای ما در حال نابودیه. من در سال گذشته 53 تا 
س��ناریو رو رد کردم از بس ضعیف و آزاردهنده بود. ش��ما چی می گین؟ 
مبتذل بود واقعا. من برای س��ینما نگرانم و امیدوارم اتفاق جدیدی بیفته 
و م��ا از ای��ن وضعیت نجات پیدا کنیم. ولی فیل��م خارجی زیاد می بینم. 

مخصوصا اگر اسکار گرفته باشند.
- چند تا از آخرين فیلم های خارجی که ديدی رو اسم ببر؟ اصلا از 
سینمای کدوم کشور بیشتر خوشت می آد و بازی کدوم بازيگران 

خارجی رو بیشتر می پسندی؟
- اسم نمی برم چون تبلیغ می شه ولی از سینمای کشورهای غربی خیلی 
خوش��م می آد و از بازی بازیگ��ران هالیوود واقعا حال می کنم مخصوصا 

بازیگر تایتانیک...فی کارپیو.
- حالا به نظرت چرا سینمای ما اين طوری شده؟

- ببین من معتقدم همکاران خودم هم مشکل دارند باید از همکاران خودم 
هم گله کنم که چرا در برخی پروژه های این طوری شرکت می کنند همه 

چیز که پول نیست. همین پروژه ها سینما رو به این وضعیت رسونده.
- رقم قراداد خودت در اين پروژه ديوار چنده؟

- برای من پول اصلا مهم نیست. هنر رو با پول نباید خراب کرد.
- حالا بگو مردم دوست دارن بدونن.
- البته من مجردم ولی سفید امضا کردم!

- خب چه حرفی برای مردم داری؟
- آرزوی سال پر از لبریز مملو از شادی براشون دارم و امیدوارم جوان تر ها 
با خاک صحنه وارد این حرفه بش��وند نه با آش��نا و پول. من خودم از زمین 

خاکی های نازی آباد شروع کردم و حالا اینجام...
- خیل�ی لطف کردی ک�ه اومدی و می دونم الان بايد برگردی س�ر 

لوکیشن...
 به قلم میرزای کیهانی


